
У Резолюції, одноголосно ухваленій учасниками
Всеукраїнської акції протесту, що відбулася в Києві 23
грудня 2008 року і в якій взяли участь представники
усіх регіонів і галузей, разом із киянами, за інформаці-
єю Федерації профспілок України, близько 27 тисяч

осіб, записано: «У разі ігнорування вимог та подаль-
шого зниження рівня життя працівників Федерація
профспілок України переходить до наступного етапу
боротьби — масового розгортання колективних тру-
дових спорів у галузях, регіонах, трудових колективах,
організації страйків».

Напередодні, 17 грудня, акції відбулися в усіх
регіонах, на яких висловлено такі само вимоги до міс-
цевих та центральних органів влади.

Представники трудящих, профспілок, які зібрали-
ся у Києві, колонами з гаслами, транспарантами,
профспілковими прапорами після короткого мітингу
на Майдані Незалежності вирушили до Кабінету
Міністрів України та Верховної Ради, де відбулися
багатолюдні мітинги.

Сутність акції відображали гасла та транспаранти: «Ні
— масовому звільненню людей», «Працюючим — гідну
оплату праці», «Не перекладайте кризу на плечі трудівни-
ків». «Поверніть зар-
платні борги» та інші.

Виступаючі на мі-
тингах висловлю-
вали категоричний
протест проти на-
магання влади і біз-
несу перекласти тя-
гар фінансово-еко-
номічної кризи на
плечі трудящих, ма-
сових порушень тру-
дових і соціально-
економічних прав і
гарантій працівни-
ків, їх незаконних
звільнень, невипла-
ти заробітної пла-
ти, різкого знижен-
ня рівня життя всьо-
го народу, обурю-
валися відсутністю
єдиної скоордино-

ваної політики держави в умовах економічної кризи,
бездіяльністю влади, власників підприємств, які з
легкістю зупиняють виробництво, ліквідовують робо-
чі місця, відверто нехтують трудовими правами пра-
цівників та соціальними гарантіями пенсіонерів зара-
ди власної наживи.

Від Президента, уряду і Верховної Ради
Резолюція вимагає об’єднати нарешті зусилля для
невідкладного вироблення ефективної і зрозумілої
для українського суспільства програми подолання
кризи, відродження вітчизняного виробництва та
надійного забезпечення життєвих потреб громадян
у цих вкрай складних умовах. Президенту України,
як главі держави, вжити невідкладних заходів щодо
забезпечення конституційних прав громадян
України на працю, гідну заробітну плату, надійний
соціальний захист.

(Закінчення на 2-й стор.)

№52 (422) 25 грудня 2008 року

Заснована 1 грудня 2000 року

У сфері впливу Атомпрофспілки перебувають підприємства Мінпаливенерго України, МНС, Мінприроди, МОЗ, Мінпромполітики України тощо     http://www.atomprofspilka.info

У Міністерстві охорони здоров’я розглянуто мате-
ріали газети «Атомник України» від 16.10.08 №42 «У
двох няньок дитя без ока. А у трьох?», а також «Стан
уранових об’єктів колишнього ВО ПХЗ не відповідає
вимогам з радіаційної безпеки, потребує вирішення
ряду економічних і соціальних питань».

Міністерство, в межах своєї компетенції, повідомляє,
що наказом Міністерства охорони здоров’я України від
21.05.1996 року №143 «Про підпорядкування медсанчас-
тини (м. Чорнобиль)» з метою удосконалення медико-
санітарного забезпечення персоналу, зайнятого на робо-
тах у зоні відчуження, місцевих жителів, які повернулися
до зони відчуження до 1991 року, а також упорядкування
фінансування, медико-санітарну частину №1 виведено зі
складу Центральної спеціалізованої медико-санітарної
частини №5, присвоєно їй №16 та підпорядковано
Міністерству охорони здоров’я України.

На сьогодні Спеціалізована медико-санітарна частина
№16 МОЗ України виконує завдання, покладені на неї відпо-
відно до її Статуту, в повному обсязі, в тому числі, надає
медичну допомогу працівникам підприємств, які підпорядко-
вані Міністерству України з питань надзвичайних ситуацій та
у справах захисту населення від наслідків Чорнобильської
катастрофи, куди входить і державне спеціалізоване підпри-
ємство «Чорнобильська атомна електростанція». Відповідно
до свого Статуту, державний заклад «Спеціалізована меди-
ко-санітарна частина №5» МОЗ України відношення до
обслуговування здоровпункту АПК-1 ДСП «ЧАЕС» не має.

З метою вирішення питань соціального захисту праців-
ників спеціалізованої медико-санітарної частини №16 існує
Колективний договір між адміністрацією, в особі начальни-
ка, та колективу — в особі профспілкового комітету.

Щодо матеріалів стану уранових об’єктів колишнього
ВО ПХЗ, то представники міністерства активно брали
участь в обговоренні цієї проблеми на виїзному засіданні
Комітету Верховної Ради України з питань екологічної
політики, природокористування та ліквідації наслідків
Чорнобильської катастрофи в червні поточного року.

Заступник Міністра З.М. Митник
11.11.2008     №707-58/3679

«АТОМНИКУ УКРАЇНИ» ВІДПОВІДАЮТЬ:
«У ДВОХ НЯНЬОК ДИТЯ БЕЗ ОКА.
А У ТРЬОХ?», 16.10.2008 РОКУ №42

МОЗ України: соціальний захист
працівників СМСЧ-16 вирішується через…
колективний договір медсанчастини?

Редакції газети «Атомник України»

Відкривши конференцію, виконав-
чий директор УЯТ Сергій Барбашев
надав слово для першої доповіді
заступнику міністра палива та енерге-
тики промисловості України Наталі
Шумковій, яка окреслила основні
проблеми та напрями розвитку віт-
чизняної ядерної освіти. Промовець
підтримала позицію МАГАТЕ, що «збе-
реження та зміцнення ядерних знань, а
також забезпечення наявності кваліфі-
кованих кадрів мають життєво важливе
значення для всіх аспектів діяльності
людини, які відносяться до постійного,
широкого, безпечного й надійного
використання всіх ядерних технологій у
світі». Наталія Юріївна зазначила що в
Україні сьогодні є підстави для загост-
рення проблеми збереження та уп-
равління ядерними знаннями. Вони
пов’язані зокрема з: амбіційною ядер-
но-енергетичною програмою до 2030
року; зростанням вимог до гарантуван-
ня ядерної та радіаційної безпеки і
надійності АЕС; відпливом і старінням
кваліфікованого персоналу; підвищен-
ням ризику втрати ядерних знань через
втрату елементів підготовки й носіїв
цих знань та необхідністю удоскона-
лення роботи персоналу й організації, а
також процесу прийняття рішень і
доступу персоналу до інформації.

Слід підкреслити, що управління
знаннями — досить складний процес
створення умов для виявлення, збере-
ження й ефективного використання
знань та інформації, необхідних при
вирішенні виробничих завдань і досяг-
ненні поставленої мети. До речі, 30
відсотків робочого часу працівники
витрачають на пошук інформації, а ще
15 відсотків — на спілкування між
собою для доповнення цих знань.
Електронна техніка особливо важлива
у такому разі. При цьому не останню
роль відіграє, зазначила доповідач,
також продумана система підготовки
персоналу, що включає в себе як спеці-
альні навчальні заклади, так і відповідні
навчальні програми та методики. До
того ж уже сьогодні освоєння ядерних
знань в Україні прагнуть здійснювати в
тісній кооперації з МАГАТЕ. Ця діяль-
ність у рамках нового проекту МАГАТЕ
з питань розвитку системи управління
ядерними знаннями в нашій країні на
2009—2011 роки неодмінно поглиблю-
ватиметься. Тож важливо було б почути
окремі міркування та побажання з
цього приводу тих фахівців освітньої
справи в ядерній енергетиці, котрі вже
мають значний досвід цієї роботи.

Доречним доповненням у цьому
плані стала також доповідь «Про-

грама МАГАТЕ з управління ядерними
знаннями: підходи, результати, пер-
спективи» ученого секретаря секції
МАГАТЕ «Управління ядерними знан-
нями» Андрія Косілова, в якій він,
окрім вимог та підходів цієї поважної
міжнародної організації при вирішенні
питань ядерної освіти, ознайомив
присутніх з окремими особливостями
підготовки спеціалістів галузі.

Одна з них, на його переконання,
полягає в тому, що справжнього фахів-
ця в цій сфері неможливо готувати
тільки «на голій теорії». Гарних викла-
дачів, підручників, аудиторій та бібліо-
тек вочевидь для цього замало.
Необхідні також дослідницький реак-
тор та стендове устаткування — тобто
дуже дороге обладнання. Тому тільки
там, де навчальні програми фінан-
суються належним чином, насправді
готують кваліфікованих спеціалістів.
Тож чиновники, котрі розподіляють
кошти на ядерну освіту, повинні зазда-
легідь бачити різницю, наприклад, між
філологом і ядерним інженером. І
передусім, з огляду на фінансування,
мати на увазі саме ядерну освіту.

Цю проблему, між іншим, дуже
добре розуміють у країнах, що актив-
но розвивають ядерну енергетику.
Наприклад, Департамент енергетики
США, починаючи з 90-х років минуло-
го століття, постійно належним чином
фінансує як університетські програми
ядерної освіти, так і роботу універси-
тетських реакторів. Тому й Україні,
навіть за світової економічної кризи,
не варто надто економити на підготов-
ці фахівців ядерної енергетики. Адже її
власний досвід, зокрема аварія на
ЧАЕС, доводить, що за це потім дово-
диться платити надто дорогою ціною.

(Закінчення на 2-й стор.)

ЯДЕРНИКИ — НАЦІОНАЛЬНА ТРУДОВА ЕЛІТА

Питання про фаховий рівень підготовки вітчизняних атомників давно
вже назріло. Більше того, воно вимагає негайного вирішення. Адже від
цього залежить не лише подальший розвиток атомної енергетики в нашій
країні, а й належне розуміння спільнотою її очевидних переваг, що у свою
чергу відкриє зелене світло та широку дорогу для того ж таки атомного
розвитку. Все це потребує розгляду заходів з удосконалення та розвитку
ядерної освіти в контексті ренесансу світової ядерної енергетики згідно із
загальноприйнятими міжнародними нормативами.

Обговорення цього питання стало основною темою щорічної міжна-
родної конференції Українського ядерного товариства «Збереження та
управління ядерними знаннями в Україні», яка не так давно відбулася в
Києві.

З НАСТУПАЮЧИМ НОВИМ РОКЗ НАСТУПАЮЧИМ НОВИМ РОКООМ.М.
ЕНЕРГІЇ, ДОБРА ТА СИЛИ У ЖИТТІ!ЕНЕРГІЇ, ДОБРА ТА СИЛИ У ЖИТТІ!

ВСЕУКРАЇНСЬКА АКЦІЯ ПРОТЕСТУ ФПУ

РОЗБУДИ СВІЙ
ЗАХИСТ СЬОГОДНІ
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СПІЛЧАНИ — АТОМНИХ СПРАВ МАЙСТРИ

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

До речі, умови підготов-
ки фахівців з ядерної енер-
гетики в Україні, як з’ясува-
лося, ніби не такі вже й
плачевні, про що повідомив
декан факультету загально-
технічної підготовки Сева-
стопольського Національ-
ного університету ядерної
енергії і промисловості Вік-
тор Коваль. Цей університет
має відповідну навчально-
матеріальну базу, що знач-
ною мірою забезпечує по-
треби навчально-виховного
процесу та науково-дослід-
ницької роботи. Підготовка
кваліфікованих фахівців для
атомно-промислового ком-
плексу там проводиться на
унікальному обладнанні, та-
кому як підкритичне збиран-
ня активної зони ядерного
реактора, в радіохімічних
і спектрохімічних лабора-
торіях, а також на іншому
діючому обладнанні АЕС.

Особливою гордістю
науково-експерименталь-
ної бази університету є
діючий ядерний навчаль-
но-дослідницький реактор
ІР-100. На ньому студенти
під керівництвом виклада-
чів відпрацьовують лабора-
торні та практичні заняття,
а магістри, викладачі, аспі-
ранти та наукові працівники
мають можливість прово-
дити досліди та експери-

менти. Тож Севастопольсь-
кий університет достатньо
укомплектований науково-
педагогічними працівника-
ми, з яких понад 55 відсот-
ків становлять науковці.
Проте основні кадри швид-
ко старіють. А молодь не
так уже й квапиться пода-
тися в науку. Вона більше
тягнеться на АЕС, де се-
редня зарплатня значно
перевищує мізерну педаго-
га. Тому зарплата науково-
педагогічного працівника
університету, на переко-
нання Віктора Олексійови-
ча, має бути не нижче
середньогалузевої.

Ці та інші причини не
дають можливості ДП НАЕК
«Енергоатом», трудовий по-
тенціал якого майже 36
тисяч осіб, успішно вирішу-
вати, як повідомила вико-
навчий директор із кадрів,
праці та соціальних питань
Компанії Тетяна Алексєєва,
назрілі проблеми кадрової
політики. Зокрема, на За-
порізькій АЕС на початку
2008 року до норматив-
ної чисельності промислово-
виробничого персоналу бра-
кувало тисячі працівників,
або 15 відсотків. Тож цілком
закономірно, що в Компанії
постійно зростає кількість
працюючих пенсіонерів. Їх
частка в обліковій чисель-
ності штатних працівників з
11,6 відсотка у 2005 році

зросла до 13,6 відсотка
у 2007-му. Також постійно
зростає потреба в кадрах за
окремими категоріями пра-
цюючих. І хоча на підставі
розрахунків відокремлених
підрозділів сформована по-
треба Компанії щодо підго-
товки кількості фахівців у
вищих навчальних закладах
на 2009—2017 роки в межах
185—197 осіб щорічно, про-
те кадрова проблема вима-
гає пильнішої до себе уваги.

А народний депутат Ук-
раїни Андрій Деркач, не-
давній керівник ДП НАЕК
«Енергоатом», проблему
кадрових ресурсів в атом-
ній енергетиці взагалі на-
звав досить гострою. Але
така його категоричність
викликала полеміку серед
присутніх, а також вимогу
до нардепа порушити про-
блему вимивання кадрів в
атомній енергетиці на рівні
парламенту. Пролунали й
інші пропозиції. Зокрема,
багатьох хвилює нерівно-
цінність вищих навчальних
закладів, які здійснюють
підготовку спеціалістів для
атомної енергетики. Бо
окремі з них фінансуються
за рахунок державного
бюджету, а решта змушені
самостійно заробляти для
цього кошти. Хоча ті й інші
вирішують державну спра-
ву з підготовки потрібних
кадрів.

Справжня дискусія сто-
совно ядерної освіти та
кадрового забезпечення
атомної енергетики розгор-
нулася під час проведення
«круглого столу», де було
висловлено багато гострих
зауважень і слушних пропо-
зицій. Наприклад, варта
уваги і така з них, що пере-
ймати досвід з організації
ядерної освіти необхідно не
лише тих країн, де неабияк

розвинута атомна енерге-
тика, а й де вона перебуває
ще тільки в зародку, але в
яких уже набутий відповід-
ний досвід з підготовки
фахівців ядерної енергети-
ки. Тим паче що до таких,
зокрема, належить одна з
країн пострадянського про-
стору — Казахстан.

На цьому наголошував
старший науковий співро-
бітник Інституту ядерних

досліджень НАН України
Ігор Дряпаченко, котрий
упродовж уже майже ці-
лого десятиліття пропо-
нує для обговорення та
програмного затвердження
тезу про життєву необхід-
ність «довічного» супрово-
ду ядерно-технічної інфра-
структури в Україні зусил-
лями багатьох наступних
поколінь виконавців.

Були висловлені пропо-
зиції про створення цілісної
програми ядерної освіти, а
також Громадської колегії
освітньої відповідності при
Українському ядерному то-
варистві. Наскільки вони
матимуть місце в реальній
практиці, покаже час. Але
одне зрозуміло, що зміни в
ядерній освіті нашої країни
конче необхідні. Бо вони
викликані вимогами часу й
стратегією розвитку вітчиз-
няної ядерної енергетики.

Олексій МИКИТЕНКО
Фото автора

Среди 15 энергоблоков
НАЭК «Энергоатом» пятый
энергоблок Запорожской
атомной станции признан
лучшим по культуре безопас-
ности. Эта информация про-
звучала на ІV Международ-
ной научно-практической
конференции по культуре
безопасности. Безусловно,
это высокое достижение —
признание профессионализ-
ма запорожских энергети-
ков, их грамотности, умения
и таланта эксплуатации пе-
редовых технологий произ-
водства атомной электро-
энергии. О секретах успехов
и достижениях рассказывает
начальник энергоблока №5
Михаил ЧЕРНЕЖЕНКО:

— Наши успехи заключаются в простом каждодневном,
ежечасном соблюдении требований нормативной докумен-
тации. Качество оборудования, документации — слагающие
успеха. Но главное — люди, обеспечивающие безопасную
эксплуатацию. Причем не только персонал эксплуатацион-
ного подразделения, но и ремонтных служб, отдела ядерной
безопасности, в общем, всех подразделений, которые
имеют отношение к работе энергоблока. Это благодаря
качественному труду каждого в отдельности и всех вместе
мы добились хороших результатов.

На пятом энергоблоке давно разработана стратегия
работы с персоналом, его подготовки, обеспечения воз-
можностей профессионального роста. Многолетняя поло-
жительная практика привела к хорошим результатам.
Сформирован коллектив единомышленников, которому по
плечу решение сложных задач. 

— В 2009 году энергоблоку №5 — 20 лет. Это впер-
вые его отметили как лучший энергоблок Украины?

— У нас были высокие оценки работы отдельных людей.
И у меня есть награда лучшего специалиста НАЭК
«Энергоатом», но весь коллектив полностью так высоко
отметили впервые.

— На ваш взгляд, это высокое достижение?
— Это и достижение, и в то же время — аванс, который

нас обязывает работать еще лучше.
Постскриптум: Михаил Чернеженко — на пятом энер-

гоблоке с 1987 года. Когда он был принят на Запорожскую
станцию начальником смены реакторного цеха переводом
с Армянской АЭС, на 5-м блоке начинались пусковые опе-
рации: шли этапы опробования, промывок, холодной, горя-
чей обкатки оборудования. С 1995 года Михаил Леонидович
— начальник пятого энергоблока.

Работа энергоблока зависит от многих составляющих, в
том числе и от руководства, обеспечения и создания такой
атмосферы в коллективе, которая бы позволяла качествен-
но работать и достигать успехов.

Естественно, роль любого руководителя является напра-
вляющей, организующей, поэтому высокая оценка пятого
энергоблока Запорожской станции — это награда и тем, кто
непосредственно работает на энергоблоке, и начальнику
энергоблока Михаилу Чернеженко, и руководителю эксплуа-
тационного подразделения Юрию Кульбе, и генеральному
директору Запорожской атомной станции Вячеславу
Тищенко. Ведь лучшими по культуре безопасности признаны
и эксплуатационное подразделение, и энергоремонтное
предприятие, возглавляемое Михаилом Подушкой, и
Запорожская АЭС в целом. Кстати, Запорожская АЭС — не в
первый раз.

Юлия ТКАЧУК

Успех закладывается
в труде каждого и всех вместе

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Найбільше конкретних вимог
висловлено Кабінету Міністрів: зупи-
нити руйнацію вітчизняного вироб-
ництва, зростання безробіття, по-
класти край безоплатним відпусткам,
спрямувати зовнішні запозичення та
фінансові резерви держави на від-
новлення вітчизняного виробництва,
створення достатньої кількості робо-
чих місць, не допускати звуження
обсягу трудових, соціально-еконо-
мічних прав працівників і пенсіонерів,
а також зниження рівня їх життя,

невідкладно погасити наявні борги
перед працівниками, посилити відпо-
відальність керівників підприємств за
невиплату заробітної плати.

Гостро на мітингах звучала
вимога запровадити з 1 січня 2009
року гарантований державою роз-
мір мінімальної заробітної плати на
рівні справедливо обрахованого
прожиткового мінімуму, що вже є
домовленістю Генеральної угоди.

У виступах ішлося й про пору-
шення прав профспілок. Настійно
звучала вимога, аби всі соціально
значимі законодавчі пропозиції,

антикризові рішення погоджували-
ся з профспілками.

Від Національного банку вима-
гали зупинити свавілля банків,
обман підприємств та громадян,
примусове вилучення банками
житла, інших об’єктів застави тощо.

Представники різних регіонів — з
Луганська, Харкова, Волині, галузей
— металургів, шахтарів, освітян,
медиків, хіміків, будівельників, авто-
мобільного та сільськогосподарсько-
го машинобудування, агропромис-
лового комплексу, попереджали
владу, що при невиконанні вимог,
ігноруванні позиції та пропозицій
профспілок, невиконанні у повному
обсязі зобов’язань Генеральної
угоди наймані працівники під прово-
дом профспілок змушені будуть вда-
тися до радикальніших дій, аж до
страйків. Термін називали три місяці
— до весни наступного року.

Голова ФПУ, народний депутат
України Василь Хара, який з групою
представників профспілок провів
переговори по суті вимог Все-
української акції протесту з Прем’єр-
міністром Юлією Тимошенко, Голо-
вою Верховної Ради Володимиром
Литвином, який не зміг вийти й зуст-
рітися з учасниками акції, бо саме
обговорювалися антикризові закони,
повідомив, що в процесі переговорів
досягнуто домовленості щодо враху-
вання вимог профспілок і більшість з
них вже включена в проект державно-
го бюджету на 2009 рік та інші антик-
ризові законопроекти.

Василь Хара висловив щиру вдяч-
ність усім учасникам Всеукраїнської
акції протесту 23 грудня за вірність
принципам профспілкової солідар-
ності, високу громадянську актив-
ність і свідомість.

Петро ВАСИЛЕНКО
Фото Миколи ВАРЧИНОГО

РОЗБУДИ СВІЙ ЗАХИСТ СЬОГОДНІ

17 грудня 2008 року пред-
ставники Дніпродзержинської
об’єднаної організації проф-
спілки взяли участь у мітин-
гу протесту, організованому
профспілками м. Дніпродзер-
жинська на підтримку вимог
Федерації профспілок України.
Незважаючи на мороз, пред-
ставники трудових колективів
міста вийшли на площу Дзер-
жинського з метою довести до
органів влади дійсний стан гро-
мадян міста. У виступах йшлося
і про масові звільнення з під-
приємств, і про необґрунтова-
но високі тарифи на комунальні
послуги, прохолодні квартири,
захмарні ціни на продукти та
промтовари. На жаль, участі в
акції не взяли профспілки мета-
лургів, які є найбільшою проф-
спілковою організацією у місті.
Заклики до об’єднання усіх
працівників міста також лунали
у виступах.

Насамкінець учасники мі-
тингу прийняли резолюцію з
вимогами до влади.

Василь КІСІЛЬОВ,
голова профкому
ДНВП «Цирконій»На знімках: учасники мітингу протесту



Часть четвертая статьи 42 в 2008
году изложена в новой редакции (см.
также постановление КМУ от 28.05.2008
г. №530 п. 11): 

«В случае если застрахованное
лицо после назначения пенсии продо-
лжало работать, производится пере-
расчет пенсии с учетом не менее чем
24 месяца страхового стажа после
назначения (предыдущего перерасче-
та) пенсии независимо от перерывов в
работе. Перерасчет пенсии осущест-
вляется с заработной платы (дохода),
с которой была исчислена пенсия. По
желанию пенсионера перерасчет пен-
сии производится с заработной платы
за периоды страхового стажа, указан-
ные в части первой статьи 40 этого
Закона, с применением показателя
средней заработной платы работни-
ков в среднем на одно застрахованное
лицо в целом по Украине, с которой
уплачены страховые взносы и которая
согласно этому Закону учитывается
для исчисления пенсий, за календар-
ный год, предшествующий году пе-
рерасчета пенсии. При этом из
периода, за который учитывается
заработная плата (доход), период
после назначения пенсии не под-
лежит исключению в соответствии
с абзацем третьим части первой
статьи 40 этого Закона.

В случае если застрахованное
лицо после назначения (перерасчета)
пенсии имеет меньше чем 24 месяца
страхового стажа, перерасчет пенсии
производится не ранее, чем через два
года после назначения (предыдущего
перерасчета) с учетом страхового
стажа после назначения (предыдуще-
го перерасчета) с учетом заработной
платы, с которой назначена (предва-
рительно пересчитана) пенсия.

Если пенсионер, продолжая рабо-
тать, приобрел стаж, достаточный для
назначения пенсии в соответствии с
частью первой статьи 28 этого Закона,
то по заявлению пенсионера произво-
дится соответствующий перерасчет
пенсии, независимо от того, сколько
времени прошло после назначения
пенсии при неполном стаже, с учетом
заработной платы, с которой назначе-
на (предварительно пересчитана)
пенсия.

Исчисление страхового стажа,
дающего право на перерасчет пен-
сии в соответствии с этой частью,
осуществляется не ранее дня, сле-
дующего за днем, по который
исчислен страховой стаж при наз-
начении (предварительном пере-
расчете) пенсии».

Приведем порядок перерасчета
пенсии, назначенной в соответствии с
частью четвертой статьи 42 Закона, после
того как пенсионер проработает еще два
года после назначения пенсии. Восполь-
зуемся при этом Примером 1 (см. под-
раздел 2). Будем считать, что работник
впервые обратился за назначением пен-
сии по возрасту 2 января 2004 года и пре-
доставил справки о заработной плате за
время работы с 01.01.95 г. по 31.12.99 г. и
с 01. 07.2000 г. по 31.12.2002 г. (с
01.01.2003 г. по 31.12.2003 г. не работал).
Стаж работы составляет 28 лет и 8 меся-
цев, из них 10 лет стажа на работах с
особо вредными и особо тяжелыми усло-
виями труда по Списку №1. 

2 января 2008 года работник обра-
тился за перерасчетом пенсии, прора-
ботав 24 календарных месяца, предо-
ставив необходимые документы (см.
подраздел 2). Здесь возможны два
случая: перерасчет пенсии может осу-
ществляться либо с заработной платы,
с которой была ранее исчислена пен-
сия, либо за периоды страхового
стажа, указанные в части первой
статьи 40 Закона (с неизбежностью
возвращаемся к части второй статьи
40. — Прим. ред.). В обоих случаях
учитываем увеличение страхового
стажа. 

Рассмотрим первый случай, при
котором пенсия перерассчитывается,
исходя из заработной платы, с которой
была ранее назначена пенсия в
2004 году.

Определим величину этой зара-
ботной платы для исчисления пенсии
по формуле: 

Зп = Зс х (Ск : К)= Зс х kз

где Зс— средняя заработная плата
работников, занятых в отраслях эконо-
мики Украины, за календарный год,
предшествующий году обращения за
назначением пенсии. Средняя зара-
ботная плата работников, занятых в
отраслях экономики Украины, за 2003
год составляет 372,72 грн.; 

К — количество месяцев страхово-
го стажа, за которые рассчитаны коэф-
фициенты заработной платы;

kз — «индивидуальный» коэффици-
ент заработной платы.

Вычислим «индивидуальный» коэф-
фициент заработной платы с учетом
исключения «худших» 34 месяцев стра-
хового стажа подряд с сентября 1992
года по декабрь 2002 года (действи-
тельно, при «оптимизации» в страховой
стаж не входят 10 лет стажа по Списку
№1, следовательно, мы имеем 28  х 12 +
+8 = 344 мес., а 10% от 344 мес. и
составляет 34 мес.). 

kз = (33,19532 + 31,13129 + 29,52400
+ 2 7 , 5 9 6 3 3 + 1 6 , 7 3 2 5 8 ) : ( 9 0 – 3 4 ) =
=138,17952:56  = 2,46749

Тогда Зп = 372,72 х 2,46749 =
= 919,68 грн. 

Рассчитаем коэффициент страхо-
вого стажа (Кс) по состоянию на
01.01.2004 года: 

Рассчитаем размер пенсии по воз-
расту по состоянию на 02.01.2004
года. 

П = 919,68 х 0,38667 = 355,61 грн.
В 2005 г. и 2006 г. пенсия была

повышена в соответствии с ростом
средней заработной платы работни-
ков, занятых в отраслях экономики
Украины и с увеличением прожиточно-
го минимума.

Итак, в первом случае при пере-
расчете пенсии в январе 2008 года
величина ее согласно статье 27 будет
равна (с учетом перерасчета по мате-
риалам пенсионных дел с 1 января
2008 года):

П = (0,38667+0,02) х 1,2 х (919,68 :
372,72) = 0,488 х 2291,82=1118,41 грн.

С учетом статьи 28 работнику
будет назначена пенсия:

со 2 января 2008 года — 
П = 1118, 41 + (0,40 — 0,25) х 470 =

=1118,41+70,50 = 1188,91 грн., 
с 1 апреля 2008 года —
П = 1118, 41 + (0,40 — 0,25) х 481=

=1118,41+72,15 = 1190,56 грн. 
С 1 июля и с 1 октября 2008 года —

пенсии будут пересчитаны местными
пенсионными фондами по материалам
пенсионных дел (см. также постанов-
ление КМУ от 16.07.2008 г. №654).

Возможно, пенсионеру при пере-
расчете пенсии в 2008 г. необходимо
будет обновить справку о заработной
плате за 60 календарных месяцев под-
ряд до 01.07.2007 г. для поведения
оптимальной «оптимизации заработка»

Во втором случае пенсия пересчи-
тывается, исходя из заработной
платы за любые 60 календарных
месяцев страхового стажа подряд до
1 июля 2000 года, независимо от
перерывов и за весь период страхо-
вого стажа, начиная с 1 июля 2000
года. Напомним, в нашем примере
работник проработал после назначе-
ния пенсии по возрасту еще 24 кален-
дарных месяца (см. подраздел 2).
Поэтому будем считать, что назначен-
ную пенсию по возрасту со 2 января
2008 года можно рассматривать, как и
перерассчитанную пенсию согласно
части четвертой статьи 42. 

Таким образом, во втором случае
перерасчета пенсии заработная плата
с учетом страхового стажа за 2005 г. и
2006 г. равняется: Зп = 2,72249 х
1197,91 = 3261,30 грн. Тогда пенсия по
возрасту со 2 января 2008 г. будет
равна: 

П = 0,488 х 3261,30 + (0,40 – 0,25) х
х 470 = 1591,51+70,50=1662,01 грн.

С 1 апреля, с 1 июля и с 1 октября
2008 года пенсия работнику будет
повышена согласно статье 28 Закона
(без подачи заявления работником в
пенсионный фонд):

Таким образом, все работаю-
щие пенсионеры за счет перерас-
чета пенсии через два года работы
после 01.01.2004 г. могут полу-
чить гораздо больший размер пен-
сии. Для этого необходимо подать
заявление в районное управление
пенсионного фонда (по месту
жительства) и все необходимые
документы.

Согласно части второй статьи 27
Законом предусмотрены два варианта
исчисления размера пенсии по возра-
сту. Первый вариант (пронумерованы
такие варианты условно), по которому
размер пенсии исчисляется согласно
новому порядку, начавшему действо-
вать с 1 января 2004 г., применяется
«по умолчанию». Второй вариант, по
которому часть пенсии рассчитывает-
ся согласно старому порядку, а часть
согласно новому — по желанию лица,
обратившегося за назначением пен-
сии. Конечно, лицо, обратившееся за
назначением пенсии, должно иметь
представление об обоих вариантах,

чтобы выбрать наиболее выгодный
вариант для себя. 

Первый вариант: пенсия «по-ново-
му» (абзацы 1 — 3 части первой статьи
40 Закона) был нами приведен выше
(см. Пример 1 назначения пенсии по
возрасту).

Второй вариант расчета пенсии,
применяющийся при ее назначении
первый раз, будет приведен в сле-
дующем сообщении (так называемая
двухслагаемая формула).

ДВУХСЛАГАЕМАЯ ФОРМУЛА
Рассмотрим второй вариант: пенсия

«по-старому» + пенсия «по-новому».
По второму варианту, предусмот-

ренному частью второй статьи 27
Закона Украины «Об общеобязатель-
ном государственном пенсионном
страховании» (далее — Закон), см.
также абзац четвертый части первой
статьи 40 настоящего Закона, раз-
мер пенсии при назначении опре-
деляется из двух слагаемых: часть
пенсии, рассчитанная за период
страхового стажа до 1 января 2004
года в соответствии с ранее действо-
вавшим законодательством, а имен-
но Законом Украины «О пенсион-
ном обеспечении» от 05.11.1991 г.
№1788–XII (далее — Закон о пен-
сионном обеспечении), (П1), и часть
пенсии, рассчитанная за период
страхового стажа после 1 января
2004 года в соответствии с требова-
ниями Закона (П2).В компьютерной
программе эта операция называется
«двухслагаемая формула». В данном
случае общий размер пенсии пред-
ставим так: П = П1 + П2.

К этой пенсии будет добавлена
величина ΔП — увеличение пенсии за
переработанный страховой стаж сог-
ласно абзацу второму части первой
статьи 28 Закона (см. также постанов-
ление КМУ «О повышении уровня пен-
сионного обеспечения граждан» от
16.07. 2008 г., №654) 

При этом П1 не может превышать
максимальных размеров пенсий,
определенных законом для соответ-
ствующих категорий пенсионеров, и
не может быть ниже размера трудовой
пенсии по возрасту с учетом целевой
денежной помощи на проживание,
действовавших на 1 января 2004 года.
Размер пенсии по возрасту, исчислен-
ный в соответствии с Законом о пен-
сионном обеспечении П1, подлежит
индексации и повышению с 1 января
2004 года до дня ее назначения в
порядке, предусмотренном частями
первой и второй статьи 42 Закона. В
2004 году размер П1 был проиндекси-
рован в порядке, предусмотренном
Законом Украины «Об индексации
денежных доходов населения» от
06.02.2003 г. №491-IV. 

Напомним методику расчета пен-
сий согласно ранее действовавшему
законодательству (Закон о пенсион-
ном обеспечении и другие норматив-
но-правовые акты). 

Обращаем внимание, что по выбо-
ру лица, которому начисляется пенсия,
при исчислении пенсии за период
страхового стажа, приобретенного до
1 января 2004 года (П1), возможен
выбор периода, за который берется
среднемесячный заработок для исчис-
ления пенсии.

Валерий ШЕНДРИК,
председатель профбюро НИК

«Ускоритель» ННЦ ХФТИ

(Окончание в «АУ»-2009)
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НА ПРОХАННЯ ЧИТАЧІВ: РОЗ’ЯСНЮЄ ПРОФСПІЛКОВЕЦЬ

Начало в №39, №40, №41, №43, №44, №45

Kс=
(28 + 10) х 12 +8

100% х 12
х 1% = 0,38667

«АУ» — це різнобічна й об’єк-
тивна інформація про минуле,
сучасне і майбутнє ядерно-про-
мислового енергокомплексу дер-
жави, діяльність підприємств та
організацій зони відчуження.

«АУ» — це захист інтересів спіл-
чан у ядерній галузі, сферах діяль-
ності, де діють організаційні ланки
Атомпрофспілки.

«АУ» — газета тільки для членів
профспілки — отже, для нас з
вами. Адже всі — і звичайні пра-
цівники, і керівники перебувають у
цій наймасовішій і найвідкритішій
громадській організації. Не пори-
вають з нею зв’язок ветерани і
молодь.

Передплати «Атомник Украї-
ни» — зроби свою організацію
сильнішою.

Індекс газети — 21766.

««АТОМНИК УКРАЇНИАТОМНИК УКРАЇНИ»:»:
газета захисту спілчангазета захисту спілчан

ПЕРЕДПЛАЧУЙТЕ «АУ»-2009

СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ: ВІДПОВІДЬ МІНІСТРА

У грудні виплати пенсій здійснюються згідно з графі-
ком, заборгованості немає, сказала міністр праці та соці-
альної політики Людмила Денісова. Вона наголосила, що
уряд гарантує першочергове фінансування всіх соціаль-
них виплат, і навіть якщо держава наступного року зітк-
неться з проблемою невиконання бюджету, на соціальні
статті видатки не зменшуватимуться. «Скорочуються ті
статті, які несуть капітальні видатки, а захищені статті,
соціальні гарантії будуть забезпечені на відсоток зростан-
ня як цього, так і наступного року», — сказала Л. Денісова.

За її словами, повністю фінансуватимуться видатки на
виплату заробітної плати працівникам бюджетної сфери, всі
декретні виплати і, в тому числі, одноразова допомога при
народженні дитини. «Кошти будуть забезпечені, нехай тільки
народжують, оскільки демографічна ситуація, на жаль, в країні
дуже складна. Я думаю, що перше завдання держави — профі-
нансувати декретні та всі інші виплати і підтримати сім’ї, у яких
народжуються діти», — підкреслила Людмила Денісова.

Міністр повідомила, що на 1 грудня пенсії в Україні
отримувало 13,65 млн. осіб. За 11 місяців загальна сума
пенсійних виплат становила 135 млрд. грн., що на 44%
більше, ніж за аналогічний період минулого року.

Поточного року здійснено 12 масових перерахунків пен-
сій. Зокрема, підвищилася вартість одного року страхового
стажу до 1,2% з 1 січня і до 1,35% з 1 жовтня. Розрахунки
здійснено з середньої заробітної плати 928 грн.

З 1 липня мінімальна пенсія зросла на 31% — до 544 грн.
Вона тепер не нижче прожиткового мінімуму. Частка пенсіо-
нерів, які отримують пенсію на такому рівні, скоротилася з
40% до 9%. В 1,5 разу збільшилася кількість осіб, які отри-
мують пенсії до 1 тис. грн., у 2,3 разу — понад 1,5 тис. грн.
Середня пенсія зросла на 51% і становить 896 грн.

Наступного року головним завданням буде забезпе-
чення стабільності виплати пенсій. Ніяких обмежень для
працюючих пенсіонерів не передбачається.

За словами голови правління Пенсійного фонду Олексія
Зарудного, виплати пенсій ідуть згідно з графіком. До кінця
року кожен пенсіонер отримає повідомлення: датою виплати
пенсії та переліком своїх прав. Пенсії виплачуватимуться з 4 по
25 число включно у такому порядку: інваліди війни, учасники
бойових дій, члени сімей загиблих військовослужбовців, одер-
жувачі пенсій у зв’язку із втратою годувальника та інваліди,
непрацюючі пенсіонери за віком, працюючі пенсіонери.

О. Зарудний зазначив, що значна увага приділяється також
обслуговуванню пенсіонерів. Вони можуть звертатися у гро-
мадські приймальні місцевого управління Пенсійного фонду.
Працює також Контакт-центр за тел. 8-800-503-7-530 (з 8 до 20
год. у робочі дні та з 8 до 14 год. у суботу), куди можна зателе-
фонувати безкоштовно. З нового року у місцевих управліннях
ПФ запрацюють спеціальні інформаційні кіоски, в яких кожен
пенсіонер зможе довідатися про порядок нарахування своєї
пенсії і стан її виплати.

Виплати надійдуть чітко
за графіком

ДИТЯЧІ СВЯТКОВІ ПОДАРУНКИ:
ПОДАТКОВІ ПІЛЬГИ

НОВОРІЧНІ ПОДАРУНКИ ДІТЯМ
ЗА РАХУНОК КОШТІВ ПРОФСПІЛОК

Профспілкова організація підприємства також має
право подарувати дітям членів профспілки новорічні пода-
рунки та оплатити вартість квитків на новорічно-різдвяні
заходи. Кошти на придбання новорічних подарунків, про-
ведення дитячих ранків мають бути заплановані в кошто-
рисі доходів та видатків профспілки. Крім того, на при-
дбання новорічних подарунків та придбання квитків на
новорічно-різдвяні свята має бути складено окремі кошто-
риси. Складати їх потрібно з розрахунку кількості дітей
членів профспілки, вартості одного подарунка, вартості
одного квитка на новорічне-різдвяні заходи.

Документами, що підтверджують видачу подарунків та
квитків на новорічне-різдвяні заходи, є:

— рішення профкому про видачу дитячих новорічних
подарунків та квитків;

— список дітей членів профспілки, яким має бути видано
подарунки (з урахуванням установленого вікового критерію);

— відомість на видачу подарунків із зазначенням пріз-
вищ членів профспілки (батьків) і дітей та розписка батьків
про отримання подарунків;

— акт про списання подарунків.
Що стосується обкладення податком із доходів вартос-

ті дитячих новорічних подарунків та квитків на новорічно-
різдвяні заходи, то не включається до загального оподат-
ковуваного доходу фізичних осіб — батьків дітей.

ПРИДБАННЯ ДИТЯЧИХ НОВОРІЧНИХ ПОДАРУНКІВ ЗА
РАХУНОК ВЛАСНИХ КОШТІВ ПІДПРИЄМСТВА

Підприємство може за рахунок власних коштів закупи-
ти новорічні подарунки або квитки на новорічні заходи без-
посередньо в організацій, які провадять такі заходи, або в
торговельній мережі. Однак у цьому разі воно позбавля-
ється податкових пільг, передбачених статтями 1 і 2
Закону №2117-111.

Оподаткування доходів батьків у вигляді отриманого
дитячого подарунка або квитка на новорічні свята має бути
здійснено відповідно до вимог Закону №889-ІV. Зокрема, в
разі отримання новорічного подарунка працівником від пра-
цедавця вартість такого подарунка прирівнюється до додат-
кового блага і включається до складу загального місячного
оподатковуваного доходу працівника з обкладенням цього
доходу податком із доходів. При цьому слід враховувати
положення підпункту 4.2.9 пункту 4.2 статті 4 Закону №889-ІV,
де зазначено: якщо додаткові блага надаються у формах, від-
мінних від грошової, об’єкт оподаткування обчислюється за
правилами, визначеними пунктом 3.4 статті 3 цього Закону,
тобто із застосуванням коефіцієнта.

Отже, вартість новорічного подарунка, отриманого від
працедавця, є додатковим благом та обкладається в його
одержувача податком із доходів фізичних осіб.

Податковий розрахунок за ф. №1ДФ стосовно вартості
дитячих новорічних подарунків та квитків податкові агенти
мають надавати у разі видачі їх конкретному платнику
податку, в якого виникають податкові зобов’язання зі спла-
ти податку з перевищення вказаної вартості подарунків
(понад 17 грн.) за ознакою доходу 09, як додаткове благо.

Тетяна ДОБРОДІЙ,
начальник відділу розгляду звернень платників

Департаменту оподаткування фізичних осіб ДПА України



25 грудня 2008 року №52 (422)

0   1   2   3   4   5   6   7   8   9   10   11   12   13   14   15   16 

Засновник: Професійна спілка 
працівників атомної енергетики 

та промисловості України
Видавець: Редакція газети 

«Атомник України»

Адреса редакції: вул. Шота Руставелі, 39/41
оф. 708, м. Київ, 01033

Газета «Атомник України»
Головний редактор

Микола ПЕТРИЧЕНКО
Телефон/факс: 496-52-98

E]mail: atomnik@union.kiev.ua
atomnik@gmail.com

Газета виходить щотижня
Індекс — 21766

За точність викладених фактів 
відповідальність несе автор

Редакція листується з читачами 
лише на сторінках газети

При передруку посилання на «Атомник
України» обов’язкове

Свідоцтво про реєстрацію 
КВ №4480 від 21.08.2000 року

Газета віддрукована у ВАТ «Видавництво
«Київська правда»: 04136, Київ]136, 

вул. Маршала Гречка, 13.
Замовлення 3187  Тираж 5000

Ціна договірна

4
У ПРЕЗИДІЇ ЦЕНТРАЛЬНОГО ФІЗКУЛЬТУРНО-СПОРТИВНОГО КЛУБУ «АТОМ УКРАЇНИ» АТОМПРОФСПІЛКИ

У спортивному світі існує добра
традиція наприкінці кожного року
називати кращих атлетів, котрі відзна-
чилися протягом сезону. «Атомник
України» не є винятком і напередодні
Новорічних свят разом з президією
Центрального фізкультурно-спортив-
ного клубу визначає кращих спортс-
менів та тренерів року.

А визначати було з кого. Спортсмени
Атомпрофспілки протягом року з честю
виступали на багатьох світових, континен-
тальних та Всеукраїнських змаганнях. І
насамперед подарували велику радість не
тільки тим, хто причетний до атомної галу-
зі, а й усьому українському народу.
Йдеться про золоті медалі з фехтування
на Олімпійських іграх в Пекіні. У складі
збірної команди країни були нетішинські
дівчата Галина Пундик та Ольга Жовнір.
Їх і визнано кращими спортсменами
Атомпрофспілки 2008 року.

На Олімпіаді змагалися ще три вихованці
фізкультурних організацій Атомпрофспілки.
Такого представництва на головному фо-
румі планети наш атомний спорт досяг
вперше — плавчиха з Южноукраїнська Ган-
на Дзеркаль, жовтоводський марафонець
Олександр Сітковський та пауерліфтингістка
Раїса Топоркова.

І попри те, що їм не вдалося підкорити
олімпійський п’єдестал, сама участь в
Іграх — велике досягнення спортсменів.
Усі вони були включені до символічної
десятки кращих.

Плекали також надію вийти на спортивні
арени Олімпіади фехтувальник із Нетішина
Дмитро Бойко та важкоатлет з Кузнецовська
Анатолій Мушик. Але не вийшло.

Дмитру, як і всій збірній країни з фехту-
вання на шаблях, не вистачило кількох рей-
тингових балів, щоб отримати олімпійську
ліцензію. Анатолія підвела прикра травма.

Незважаючи на це, Дмитро виборов
звання чемпіона Європи серед юніорів та
був призером на кількох етапах Кубка

світу, Анатолій став кращим на Кубку
України.

Будемо сподіватися, що нові перемо-
ги у них ще попереду. А включення в сим-
волічну десятку слугуватиме юнакам
своєрідним авансом на майбутні старти.

Про рівень майстерності кращих вихо-
ванців фізкультурних організацій Атом-
профспілки свідчить той факт, що деякі з
них переростають рівень аматорського
спорту і стають професіоналами.

Визначити кращого в цій номінації не
становило якихось труднощів. Ним став
уславлений український боксер, бронзовий
призер олімпійського Сіднею-2000, багато-
разовий чемпіон Європи серед аматорів, а
в професійному спорті — семикратний
чемпіон світу, вихованець енергодарського
спорту Володимир Сидоренко. Приємно,
що уже вдруге в Енергодарі проведено тур-
нір пам’яті першого тренера Володимира
заслуженого тренера В. Манзулі.

Свою стабільність продемонстрував неті-
шинський самбіст майстер спорту міжнарод-
ного класу Дмитро Бабійчук, який втретє
потрапляє до символічної десятки. На чем-
піонаті світу він став бронзовим призером.

І остання номінація анкети — «зірка, що
сходить». Претендентів на це звання було
чимало. Однак перевагу віддали 16-річній
Ользі Іваненко з Енергодара. На чемпіонаті
світу з шахів серед дівчат вихованка трене-
ра К. Криволапова виборола бронзову
нагороду. Сподіваємося, що цьогорічний
успіх — проміжний етап перед штурмом
нових вершин.

Кращою командою року визнано
команду важкоатлетів Рівненської АЕС
(тренери — Шинкар М.М., Якубишин С.Г.,
Левчик С.С.), яка стала срібним призером
командного Кубка України.

До п’ятірки кращих тренерів Атомпроф-
спілки увійшло подружжя Штурбабіних —
Валерій та Ольга.

Валерій Вікторович, засновник школи
фехтування в Нетішині, нині — старший

тренер збірної шабельної команди
України. Ольга Каральтдинівна — тренер
відділення дитячо-юнацької спортивної
школи. Цього року їй було присвоєно два
почесних звання — «Заслуженого праців-
ника фізичної культури та спорту України»
та «Заслуженого тренера України».

Старший син Штурбабіних Вадим —
майстер спорту міжнародного класу.
Працює тренером збірної команди однієї з
держав Європи. А молодший Олег — зна-
ний український фехтувальник, заслужений
майстер спорту, срібний призер чемпіонату
світу.

До п’ятірки кращих увійшов також
старший тренер відділення плавання дитя-
чо-юнацької спортивної школи ЮУАЕС —
Дмитро Свинтицький. Крім Ганни Дзер-
каль, в Южноукраїнську зроста ціла ко-
горта юних дарувань — В. Христос,
О. Богославець, О. Чернієнко та інші.

Знову підтвердив свій професійний хист
«Заслужений тренер України» — Геннадій
Горохов. Кілька його вихованців щорічно

входять до складу збірної країни та стають
переможцями світових і континентальних
турнірів. Зростає обдарована молодь, на
яку тренер покладає великі надії.

Кілька років працює в Енергодарі секція
пауерліфтингу для дітей з дитячим цереб-
ральним паралічем, тренером якої є Сергій
Кумейко. Успіхи вражаючі. За невеликий
проміжок часу виховано кілька майстрів між-
народного класу, переможців світових та
континентальних чемпіонатів. Мрія Сергія
Михайловича — виховати в Енергодарі чем-
піона Олімпійських ігор. Першу спробу зроб-
лено — Рая Топоркова буквально за крок
зупинилася перед олімпійським п’єдесталом
пошани у Пекіні.

Але все попереду. Маючи значну під-
тримку адміністрації та профспілкової
організацій Запорізької атомної електрос-
танції така мрія цілком під силу тренеру-
ентузіасту та його прекрасним вихован-
цям. Адже попереду Олімпіада у Лондоні.

Микола МЕРКУШЕВ

ГаГалилина на ПУНДИКПУНДИК та Ольга та Ольга ЖОВНІРЖОВНІР ——
кращі спортсмени 2008 рокукращі спортсмени 2008 року

Галина ПУНДИК (ліворуч) та Ольга ЖОВНІР (праворуч) зі своїм тренером Валерієм ШТУРБАБІНИМ

УНІКАЛЬНІСТЬ НАЦІОНАЛЬНОГО ПРОДУКТУ

Конференцію ІІІ чемпіонату люби-
телів сала було вирішено провести у
селищі Рокині, де знаходиться музей
історії сільського господарства Во-
лині. Зголосилися взяти участь у захо-
ді медики, науковці Львівського уні-
верситету ветеринарної медицини.
Найтитулованішим із учасників був
директор Інституту свинарства ім. О.В.
Квасницького, доктор сільськогоспо-
дарських наук, академік Аграрної
академії наук України, двічі лауреат
Державної премії України Валентин
Рибалко. Він розповів про перспекти-
ви розвитку свинарства та переваги
споживання сала. Доповідач також
оприлюднив інформацію про велике
досягнення вітчизняних селекціонерів,
яким нещодавно після тридцятирічних
досліджень вдалося вивести нову
українську породу свиней — червона
білопоясна. Вона має ряд переваг над
дев’ятьма представниками інших віт-
чизняних порід.

У доповіді «Застосування сала,
продуктів його переробки у науко-
во-технічних цілях та під час плано-
во-попереджувального ремонту на
Хмельницькій АЕС» автор цих рядків
зробив екскурс в історію застосуван-
ня мастильних матеріалів: «Досте-
менно не відомо, що використову-
вали вперше для змащення наші
пращури. Але тваринні жири, зокре-
ма й смалець, все ж таки стали у при-
годі для усунення тертя у різних при-
строях. Дари живої природи широко
застосовували для змащення коліс
возів козаки під час далеких походів
та чумаки. В історичних документах
згадується й інше мастило — дьоготь
— продукт сухої перегонки торфу,
вугілля, деревини».

Учасники конференції також почу-
ли про цікаві факти застосування
смальцю у першій половині ХІХ століт-

тя. У 1811 році герцог де Ришельє
видав розпорядження встановити для
освітлення міста 200 ліхтарів, які пра-
цювали на свинячому смальці. Не
забули про   унікальний харчовий про-
дукт і пізніше. В роки першої світової
та громадянської воєн смалець вико-
ристовували для диверсії на залізниці:
змащені залізничні рейки змушували
потяг зупинитися.

Сьогодні смалець використовуєть-
ся для відливання форм для виготов-
лення скульптур, мисливської картечі,
він входить до складу пластиліну. Для
атомної енергетики його користь також
велика. Вже два десятки років на ХАЕС
під час планово-попереджувального
ремонту двигунів головних циркуляцій-
них насосів використовується свинячий
смалець. Саме ним перед обертом
ротора за допомогою валообертового
пристрою змащуються бабітові повер-
хні сегментів підп’ятника і направляю-
чих підшипників. За висновками спеціа-
лістів дільниці з ремонту та технічного
обслуговування насосів реакторного
відділення енергоремонтного підпри-
ємства ХАЕС, смалець є ідеальним
матеріалом. Від його застосування не
виникають технічні дефекти. На ремонт
одного двигуна витрачається майже
11 кілограмів свинячого жиру, його
приготуванням працівники дільниці
займаються самотужки. Проведення
ефективного ремонту головних цирку-
ляційних насосів є гарантією безпеки
діючих енергоблоків.

Під час проведення ІІІ чемпіонату
любителів сала його учасники мали
змогу оглянути стенд з матеріалами про
роботу Хмельницької АЕС.

Олександр ШУСТЕРУК,
кореспондент газети

«Перспектива»
ВП «Хмельницька АЕС»

САЛО «ПРАЦЮЄ» НА ЯДЕРНУ БЕЗПЕКУ
Ідея проводити своєрідний фестиваль сала три роки тому народила-

ся у мешканця Луцька, заслуженого діяча мистецтв України, директора
фірми «Ідея» Віталія Іваницького. Саме тоді він і започаткував проведен-
ня науково-практичних конференцій, на яких головною темою було
використання сала у різних сферах життєдіяльності людини. Тоді її учас-
ники вперше дізналися про використання продуктів переробки сала під
час планово-попереджувальних ремонтів на Хмельницькій АЕС.

ЩИРО ВІТАЄМО З ДНЕМ НАРОДЖЕННЯ

Ірину Євгенівну ОСТРОВСЬКУ — члена ЦК
Атомпрофспілки, голову організації молоді ВАТ
«Київський інститут «Енергопроект» (30 грудня).

Василя Гнатовича КІСІЛЬОВА — члена ЦК
Атомпрофспілки, голову профкому ДНВП
«Цирконій» (1 січня).

ПОЗИТИВНА ЕНЕРГЕТИКА ТРУДОВОГО КОЛЕКТИВУ

Больше трех метров высотой вырастил
комнатное растение инструктор УТЦ Вла-
димир Коломейцев. Скромничая, Владимир
Иванович, говорит, что вырастил не он один,
а весь коллектив службы подготовки персо-
нала механиков, потому что растение нахо-
дится в общем кабинете, и на его рост отра-
жается энергетика всех присутствующих.

Раз цветок вырос таким большим — значит
вокруг благоприятная атмосфера, а это заслуга
каждого. Не говоря уже о том, что и поливать
цветок всем приходилось, конечно, пока хозяина
нет. А так Владимир Иванович целиком и полно-
стью все заботы по уходу за этим растением и
другими с удовольствием возложил на себя.
Причем совершенно добровольно. Просто он
любит цветы. У него их много: и на работе, и
дома. Названиями Владимир Иванович себя не
заморачивает. Но «имя» трехметрового красав-
ца, ради интереса, он хотел выяснить. Из лите-
ратуры удалось лишь узнать, что цветок из
семейства молочаевых.

У Владимира Ивановича нет особых секре-
тов по выращиванию растений. Подкармливает
их, как и многие, чайной гущей. Но он любит
цветы, общается с ними, как с живыми суще-
ствами, и они отвечают «взаимностью».

Вот сейчас великан из семейства молочае-
вых уперся верхушкой в потолок, и Владимир
Иванович, беспокоясь, чтобы тот не погубил
свою красоту, уговаривает цветок разрастать-
ся не ввысь, а вширь. Правда, на свои уговоры
он особо не надеется и размышляет, где есть
помещения с высокими потолками, чтобы туда
перенести молочай. Пусть растет себе на здо-
ровье и на радость окружающим.

Юлия ТКАЧУК

На радость окружающим

МАНДРУЙ УКРАЇНОЮ, ПІЗНАВАЙ СВІЙ РІДНИЙ КРАЙ

Саме таке рішення було
прийнято під час засідання орг-
комітету Всеукраїнської акції «7
чудес України. Акція «7 чудес-
них туристичних маршрутів
України» стартувала з 1 листо-
пада 2008 року.

За словами ініціатора
проекту та голови оргкомітету
Миколи Томенка, на першому

етапі акції обласні управління
туризму, а також туристичні
компанії та фахівці у галузі
туризму запропонують можли-
ві туристичні маршрути, роз-
раховані на 1—2 дні («маршру-
ти вихідного дня»), які були б
цікавими як для українців, так і
для закордонних туристів під
час проведення в Україні фіна-

лу чемпіонату Європи з футбо-
лу у 2012 році.

На другому етапі акції орг-
комітет спільно з експертами у
галузі туризму серед запропо-
нованих пропозицій визначить
21 кращий маршрут, потім
шляхом експертного та інтер-
нет-голосування буде обрано
7 чудесних туристичних мар-
шрутів України. Оголошення
переможців має відбутися 27
вересня 2009 року, у Все-
світній день туризму та День
туризму в Україні.

Нам є що показати!
2009 рік стане роком визначення семи чудесних туристичних
маршрутів для Євро-2012


